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Sammanfattning 
PwC har på uppdrag av de förtroendevalda revisorerna i Flens kommun genomfört en 

granskning av socialnämndens styrning och ledning av Svenska för invandrare (sfi). 

Granskningens syfte är att bedöma om socialnämnden säkerställt en ändamålsenlig 

styrning och ledning av sfi-utbildningen och dess samverkan med övriga 

vuxenutbildningen. 

Utifrån genomförd granskning är vår samlade bedömning att socialnämnden ej 

säkerställt en ändamålsenlig styrning och ledning av sfi-utbildningen och dess 

samverkan med övriga vuxenutbildningen. 

Nedan ses bedömning för varje revisionsfråga. För fullständiga bedömningar se 

respektive revisionsfråga i rapporten eller det avslutande avsnittet “Sammanfattande 

bedömningar utifrån revisionsfrågor”.  

Revisionsfrågor Bedömning  

Finns tydliga mål för sfi-verksamheten? Delvis 

 

Finns ett systematiskt kvalitetsarbete både på 
huvudmannanivå och enhetsnivå?  

Nej 

 

Finns en fungerande samverkan med övrig vuxenutbildning 
som underlättar för elevernas fortsatta utbildning? 

Ja 

 

Finns dokumenterade uppföljningar av verksamhet och 
ekonomi som innehåller analyser och förslag till åtgärder (vid 
budgetöverskridande eller bristande måluppfyllelse)? 

Nej 

 

Tar socialnämnden del av uppföljningar av verksamhet och 
ekonomi och säkerställer nämnden att aktiva åtgärder vidtas 
vid behov? 

Delvis 

 

 

Rekommendationer 

Utifrån genomförd granskning rekommenderar vi socialnämnden att: 

● som huvudman för sfi-utbildningen, säkerställa att ett systematiskt kvalitetsarbete 

implementeras  

● säkerställa att det finns tillförlitlig statistik på olika nivåer för att kunna göra analyser 

av orsaker och samband 

● mer löpande och systematiskt följa upp verksamheten och dess utveckling för att 

kunna vidta adekvata åtgärder och säkerställa en undervisning av god kvalitet. 
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Inledning 
Bakgrund 

Svenska för invandrare (sfi) utgör en viktig grund för att nyanlända kommuninvånare ska 

kunna lära sig svenska, få information om hur det svenska samhället fungerar samt 

kunna utbilda sig vidare och få ett arbete.  

Statistik visar att det i Flen, jämfört med riket, är en relativt hög andel elever som slutför 

de olika kurserna i sfi och att det också för nästan alla kurser sker med ett lägre 

genomsnittligt antal elevtimmar än rikets snitt. Samtidigt har kommunen för läsåret 

20/21 den lägsta andelen lärare med pedagogisk högskoleutbildning (61,2 procent) i 

länet (länets snitt är 79,6 procent). Undervisningen bedrivs enligt kommunens hemsida i 

15 timmar per vecka. 

Den tillhandahållna kvaliteten på vuxenutbildningens verksamhet (där sfi:n är en del) har 

påverkan på kommunens arbetslöshet såväl som kostnader för försörjningsstöd. 

Vuxenutbildningen genomgår generellt en stor förändring där utbildningen allt mer 

bedrivs kontinuerligt, individuellt samt flexibelt, vilket innebär ett starkt förändringstryck i 

den kommunala vuxenutbildningen.  

Skollagen tydliggör att det ska bedrivas ett systematiskt kvalitetsarbete för att utveckla 

verksamheten. Kvalitetsarbete omfattar såväl planering som uppföljning av 

verksamheten och dess kvalitet. 

Revisorerna har med anledning av sfi:s betydelse för kommunens arbete med att öka 

sysselsättningen beslutat att granska styrning och ledning av sfi-undervisningen. 

Syfte och revisionsfrågor 

Syftet med granskningen är att bedöma om socialnämnden säkerställt en ändamålsenlig 

styrning och ledning av sfi-utbildningen och dess samverkan med övriga 

vuxenutbildningen. 

Revisionsfrågor: 

1. Finns tydliga mål för sfi-verksamheten? 

2. Finns ett systematiskt kvalitetsarbete både på huvudmannanivå och enhetsnivå? 

Det ingår statistik över elevernas betyg, genomströmning m.m. om kommunen följer 

upp detta. Vi kommer även att titta på om det sker många avhopp, är låg 

genomströmning m.m. 

3. Finns en fungerande samverkan med övrig vuxenutbildning som underlättar för 

elevernas fortsatta utbildning? 

4. Finns dokumenterade uppföljningar av verksamhet och ekonomi som innehåller 

analyser och förslag till åtgärder (vid budgetöverskridande eller bristande 

måluppfyllelse)? 

5. Tar socialnämnden del av uppföljningar av verksamhet och ekonomi och säkerställer 

nämnden att aktiva åtgärder vidtas vid behov? 
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Revisionskriterier 

Med revisionskriterier avses de bedömningsgrunder som bildar underlag för revisionens 

analyser och bedömningar. 

● Kommunallagen kap 6 § 6 (nämndens ansvar) 

● Skollagen kap 4, §§ 3-7 (systematiskt kvalitetsarbete) 

● Skollagen kap 20, §§ 24-33 (svenska för invandrare) 

Avgränsning 

Granskningen fokuserar på sfi och berör övrig vuxenutbildning endast i dess samverkan 

med sfi. 

Metod 

Granskningen har genomförts genom granskning av mål, verksamhetsplan/arbetsplan, 

dokumenterat systematiskt kvalitetsarbete på huvudmanna- och enhetsnivå, 

dokumenterad uppföljning, befintlig statistik samt socialnämndens protokoll och 

underliggande handlingar. Nämndens protokoll granskas för en tidsperiod om 13 

månader (december 2020 - januari 2022).  

Digitala intervjuer har genomförts med  

● förvaltningschef och förvaltningsekonom på socialförvaltningen 

● rektor och biträdande rektor för sfi 

● socialnämndens presidium  

De intervjuade har beretts möjlighet att sakgranska rapporten. 
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Statlig styrning av kommunal 
vuxenutbildning i svenska för 
invandrare (sfi) 
Skollagens 20 kap 24-45 §§ reglerar sfi. Där framgår bland annat att en person har rätt 

att delta i sfi från och med andra kalenderhalvåret det år hen fyller 16 år. Det gäller om 

hen är bosatt i Sverige och saknar sådana grundläggande kunskaper i svenska språket 

som utbildningen syftar till att ge. Hemkommunen är skyldig att se till att utbildning i 

svenska för invandrare erbjuds dem som har rätt att delta i utbildningen. Kommunen ska 

även aktivt verka för att nå dem i kommunen som har rätt till utbildningen och för att 

motivera dem att delta i utbildningen 

Det är huvudmannen för utbildningen som beslutar om en person ska tas emot till sfi. 

Utbildning i sfi ska finnas tillgänglig så snart som möjligt efter det att en person har fått 

rätt till sådan utbildning. Utbildningen ska kunna påbörjas inom tre månader, om det inte 

finns särskilda skäl. 

När det gäller personer som omfattas av lagen (2017:584) om ansvar för 

etableringsinsatser för vissa nyanlända invandrare ska kommunen aktivt verka för att de 

ska kunna påbörja sfi inom en månad från det att de har anmält sig till utbildningen hos 

kommunen. 

Utbildning i svenska för invandrare ska i genomsnitt under en fyraveckorsperiod omfatta 

minst 15 timmars undervisning i veckan. Undervisningens omfattning får dock minskas 

om eleven begär det och huvudmannen finner att det är förenligt med utbildningens 

syfte. 

Huvudmannen ska verka för att undervisningen erbjuds på tider som är anpassade efter 

elevens behov. Lag (2015:482). 

Huvudmannen ska i samarbete med Arbetsförmedlingen verka för att eleven ges 

möjligheter att öva det svenska språket i arbetslivet och att utbildning i svenska för 

invandrare kan kombineras med andra aktiviteter som 

● arbetslivsorientering, 

● validering, 

● praktik, eller 

● annan utbildning. 

Huvudmannen ska också verka för att utbildning i svenska för invandrare kan bedrivas 

under tid då eleven får ersättning enligt socialförsäkringsbalken på grund av sjukdom, 

skada eller föräldraledighet och för att utbildningen kan kombineras med aktiviteter som 

erbjuds inom hälso- och sjukvården. Lag (2015:482). 

Utbildningen ska kunna kombineras med förvärvsarbete. Lag (2015:482). 
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Den som har antagits till en kurs har rätt att fullfölja kursen (Skollagen 20 kap, 9 §). 

Huvudmannen får dock besluta att utbildningen på kursen ska upphöra, om eleven 

saknar förutsättningar att tillgodogöra sig utbildningen eller annars inte gör 

tillfredsställande framsteg. Den vars utbildning i svenska för invandrare har upphört 

enligt ovan eller som frivilligt avbrutit sådan utbildning ska på nytt beredas sådan 

utbildning, om det finns särskilda skäl för det. 

Av kursplan för kommunal vuxenutbildning i svenska för invandrare tydliggörs att 

utbildningen består av tre olika studievägar, 1, 2 och 3 samt fyra olika kurser, A, B, C 

och D. Studieväg 1 utgörs av kurserna A, B, C och D, studieväg 2 av kurserna B, C och 

D och studieväg 3 av kurserna C och D. De olika studievägarna riktar sig till personer 

med olika bakgrund, förutsättningar och mål. Studievägarna visar på vilken ingångskurs 

och progressionstakt som är lämplig. En elev påbörjar sina studier inom den studieväg 

och på den kurs inom studievägen som bäst passar hans eller hennes individuella 

förutsättningar. Kunskapskraven för en kurs är desamma oavsett studieväg. Studieväg 1 

vänder sig i första hand till personer med mycket kort studiebakgrund och studieväg 3 till 

dem som är vana att studera. 

Av skollagens kapitel 4 framgår att varje huvudman inom skolväsendet på 

huvudmannanivå systematiskt och kontinuerligt ska planera, följa upp och utveckla 

utbildningen. Sådan planering, uppföljning och utveckling av utbildningen ska även ske 

på skolenhetsnivå. Det systematiska kvalitetsarbetet ska dokumenteras. 

 
 

 

  



 
 

7 

Granskningsresultat 
Kommunal styrning av sfi-verksamheten 

Revisionsfråga 1: Finns tydliga mål för sfi-verksamheten? 

Iakttagelser 

Av Reglemente för kommunstyrelsen och nämnderna i Flens kommun (senast reviderad 

av kommunfullmäktige 2020-12-10, § 123) framgår att socialnämnden svarar för 

kommunens ansvar enligt skollagen (2010:800) avseende kommunal vuxenutbildning 

på gymnasial nivå, grundläggande utbildning för vuxna och eftergymnasial utbildning, 

särskild undervisning för vuxna, svenskundervisning för invandrare (sfi). 

I Nämndplan 2021-2023 med budget 2021 Socialnämnden (beslutad 2020-12-09, § 

111) redovisas fyra strategiska områden samt mål, indikatorer och uppdrag. Målnivån 

beskriver den inriktning som kommunfullmäktige har prioriterat och beslutat. För varje 

mål tydliggör vilken nämnd som har huvudansvar och vilka som har delansvar. Den 

nämnd som har huvudansvar är ansvarig för resultatet av det arbete som bedrivs för att 

nå målet medan delansvar innebär att nämnden ska bistå med resurser och bidra aktivt 

till att målet nås. 

De mål som har bäring på granskningsområdet är: 

● Flens kommun har fler med egen försörjning,  

● Flens kommun ökar andelen sysselsatta ungdomar 16-24 år,  

● Flens kommun har fler elever som uppnår gymnasieexamen, 

● I Flens kommun är fler behöriga till högskola, 

● Flens kommun ger förutsättningar för att bredda och höja utbildningsnivån för vuxna 

För samtliga dessa mål är huvudansvar riktat till socialnämnden. För målen finns 

indikatorer. Ingen av indikatorerna i nämndplanen har en tydlig direkt koppling till sfi-

undervisningen, men en indirekt då det kan handla om förvärvsfrekvens, vuxna 

biståndsmottagare med långvarigt ekonomiskt bistånd och så vidare. I 

kommunfullmäktiges fastställda strategiska plan 2021-2023 (beslutad 2020-10-22 §115) 

finns under målet “Flens kommun ger förutsättningar för att bredda och höja 

utbildningsnivån för vuxna” en indikator som berör sfi direkt: andelen nybörjarelever på 

sfi som klarat minst två kurser inom två år. Denna indikator nämns dock inte i 

nämndplanen. 

Av nämndplanen framgår även uppdrag från strategisk plan (både pågående uppdrag 

och nya). För målen ovan kan särskilt nämnas att socialnämnden (sedan år 2019) har i 

uppdrag att intensifiera arbetet med att minska försörjningsstödskostnaderna samt att 

korta vägen till jobb och utbildning för att få fler individer i arbete. Vidare har 

socialnämnden tillsammans med barn, kultur- och utbildningsnämnden fått i uppdrag att 

gemensamt utreda förutsättningarna för ett kompetenscentra där gymnasiet, kommunalt 

aktivitetsansvar samt vuxenutbildning (komvux och sfi), yrkesutbildning och 

universitet/högskola i ett så kallat lärcentrum tillsammans ska verka för en höjd 

utbildningsnivå och ett livslångt lärande. 
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Av nämndplanen framgår vidare att vuxenutbildningen (där sfi ingår) är organiserad som 

en enhet i Avdelning Individ- och familjeomsorg samt Egen försörjning. 

I Avdelningsplan Individ och familj 2021-2023 med budget 2021 och internkontrollplan 

(daterad 2021-01-11) framgår fokusområden/uppdrag för att nå mål och indikatorer i 

nämndplanen. De fokusområden/uppdrag som berör granskningsområdet är att  

● Utveckla en tydlig individanpassad kompetenstrappa,  

● Alla kurser ska ha rätt lärarkompetens (100 procent behörighet),  

● Konkretisera och implementera kompetenshöjande insatser inom avdelningen. 

● Bredda möjligheter till vidareutbildning 

● Vidareutveckla den lokala samverkan med månadssamtal med arbetsförmedlingen 

för att ge rätt person rätt stöd 

● Utarbeta ett systematiskt kvalitetsledningssystem inom vuxenutbildningen 

I internkontrollplan och kontrollmoment för socialnämnden finns inga identifierade 

riskområden specifikt för granskningsområdet. 

Vid intervjuer framkommer att det finns en avsaknad av styrande dokument för 

vuxenutbildningen och även sfi-verksamheten specifikt. Som exempel på det senare 

ges avsaknad av riktlinjer kring mottagande, hur många gånger man får 

påbörja/återbörja sfi-undervisning med mera. I avsaknad på fastställda rutiner har 

verksamheten börjat utveckla rutiner för att kunna hantera situationen. 

Vid intervju med socialnämndens presidium framförs att diskussioner förts kring 

utmaningen för de som har svag eller ingen skolbakgrund och att sfi för dessa personer 

kan vara svår att klara av. Med anledning av detta försöker verksamheten hitta andra 

insatser som kan öka dessa personers möjligheter på arbetsmarknaden. 

Bedömning 

Finns tydliga mål för sfi-verksamheten? 

Delvis 

Sfi styrs i hög utsträckning av statlig reglering.  I kommunfullmäktiges styrning finns 

allmänna mål om att höja utbildningsnivån och öka andelen med egen försörjning. 

Vidare finns indikatorn andelen nybörjarelever på sfi som klarat minst två kurser inom 

två år.   

I nämndens styrning återfinns samma mål men indikatorn som rör sfi saknas.  

I förvaltningens egen plan har vi identifierat några fokusområden/uppdrag som har en 

tydlig koppling till sfi. 

Några kommunala mål avseende andel avhopp, andel elever med godkända betyg, 

genomströmningstider eller dylikt har inte identifierats i nämndens styrning. 

Vi noterar även att det i stort saknas styrande dokument som stöd för antagning med 

mera till sfi-undervisning. 

Utveckling av sfi-verksamheten 

Revisionsfråga 2: Finns ett systematiskt kvalitetsarbete både på huvudmannanivå och 

enhetsnivå? Det ingår statistik över elevernas betyg, genomströmning m.m. om 
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kommunen följer upp detta. Vi kommer även att titta på om det sker många avhopp, är 

låg genomströmning m.m. 

Iakttagelser 

Systematiskt kvalitetsarbete 
I Ledningssystem för systematiskt kvalitetsarbete inom Socialnämndens verksamhet i 

Flens kommun (senast reviderad 2018-08-08) beskrivs den grundläggande strukturen i 

ledningssystemet för systematiskt kvalitetsarbete inom socialnämndens ansvarsområde 

vuxenutbildningen. Syftet med ledningssystemet anges vara att systematiskt utveckla 

och säkra kvaliteten i vuxenutbildningen. Detta för att eleverna ska få god och rättssäker 

utbildning. Av dokumentet framgår bland annat att socialnämndens ansvar är att 

systematiskt och kontinuerligt planera, följa upp och utveckla utbildningen. Det framgår 

vidare förvaltningschefens/avdelningschefens uppdrag, rektors ansvar samt lärares 

ansvar.  

Vi har efterfrågat dokumentation av systematiskt kvalitetsarbete både på enhetsnivå 

samt huvudmannanivå för sfi och fått information om att detta brister och att det är 

under utveckling. Vi har inte fått del av något dokumenterat systematiskt kvalitetsarbete. 

Vid intervju med rektor och biträdande rektor framkommer att det genomförs insatser, 

men att dessa inte sker med en systematik och att de inte är dokumenterade..  

Det finns en kvalitetsutvecklare på förvaltningen och det har sedan 2019/2020 varit ett 

fokus på att utveckla socialtjänstens kvalitetsledningssystem. Vid flera intervjuer 

framförs att detta arbete framöver ska utökas så att även kvalitetsarbetet för 

vuxenutbildningen utvecklas.  

Vid intervjuer lyfts vikten av att ha en skolchef som har erfarenhet av utbildningsområdet 

så att huvudmannens perspektiv också kan beaktas. Detta saknas i nuläget.  

Vi har fått del av ett årshjul från 2021 som redovisar när olika insatser såsom start av 

kurser, anmälan till nationellt prov, nationella prov, återtest, bedömning, 

antagningsmöte, betygsättning, betygssamtal och så vidare ska ske.  

Vid intervju framkommer att rektor och biträdande rektor börjat ta fram rutiner för när 

och hur saker och ting ska göras och att detta presenterades för personalen hösten 

2021. Utifrån denna grund avser man nu arbeta vidare och utveckla ett systematiskt 

kvalitetsarbete.  

Statistik 
Vi har från förvaltningen tagit del av statistik avseende betyg och avbrott för sfi-

verksamheten för tidsperioden 2012 - 2020. Statistiken visar per termin  

● antal elever som studerar olika kurser,  

● andel satta betyg,  

● andel godkända betyg och  

● andel avbrott.  

För kurs C och D redovisas även uppgifterna ovan per studieväg (1–3).  
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I Tabell 1 redovisas betygs- och avbrottsstatistik för höstterminen 2020. Statistiken visar 

att det i snitt är 25 procent av eleverna som avbryter sina studier under höstterminen 

och att det är något lägre andel av eleverna som får godkända betyg under terminen.  

Tabell 1: Betyg och avbrottsstatistik sfi, Flens kommun, Resultat per kurs A-D för  

höstterminen 2020, Källa: Flens kommun 

 antal elever  antal satta 
betyg 

andel elever 
med satta 

betyg 

antal 
godkända 

betyg 

andel elever 
med 

godkända 
betyg 

antal 
avbrott 

andel 
elever 
som 

avbryter 
sina 

studier 

Kurs A 30 7 23 % 7 23 % 5 17 % 

Kurs B 122 18 15 % 14 11 % 23 19 % 

Kurs C 99 25 25 % 10 10 % 27 27 % 

Kurs D 44 21 48 % 17 39% 8 18 % 
 

Totalt   30 %  22 %  25 % 

 

Den statistik vi tagit del av visar vidare att det är en variation avseende avbrott och 

betyg mellan de olika kurserna över olika terminer. Det är därför svårt att se några 

trender.  

Den nationella statistiken visar antal kursdeltagare per kurs och studieväg som avbrutit 

eller avslutat kurs samt uppdelade uppgifter på antal som avbrutit kurs, avslutat kurs 

med godkänt betyg respektive avslutat utan godkänt betyg. Då elevantalet i Flen är 

relativt lågt för de olika kurserna per studieväg saknas många uppgifter i den nationella 

statistiken. Den samlade statistiken visar dock att det under 2020 var 237 elever som 

avbröt eller avslutade kurs. Av dessa var det 123 som avbröt kurs (52 procent), 75 som 

avslutade kurs med godkänt betyg (31 procent) och 40 som avslutade kurs utan 

godkänt betyg (17 procent). Denna statistik visar således att det under 2020 var 75 

elever som avslutade en kurs med godkänt betyg. Vid mailkonversation med biträdande 

rektor framkommer att det varierar mellan landets kommuner huruvida det sätts betyget 

F (ej godkänt) eller om kursen istället registreras som avbruten när elev slutar utan 

godkänt betyg. Detta påverkar jämförbarheten avseende detta mått. I Flen sätts betyget 

F. 

Av intervju framgår att undervisningen antingen sker dagtid med 15 timmar per vecka 

eller på distans/kvällstid. Det senare är framförallt för studieväg 3 men även studieväg 2. 
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Det finns även ett lärcenter öppet där man kan studera mer än 15 timmar per vecka. 

Den nationella statistiken för 2020 visar att knappt 8 procent av eleverna studerar på 

distans. Detta är något lägre än snittet för riket. 

Vid intervju framkommer att det nuvarande verksamhetssystemet inte möjliggör för uttag 

av statistik avseende genomströmning med mera utan en omfattande manuell 

handpåläggning. Ett nytt verksamhetssystem kommer att implementeras i mars 2022. 

Det tidigare systemet har även påverkat elevers möjlighet att få studiemedel då 

systemet inte alltid fungerat. 

Vid intervjuer framkommer att socialnämnden framförallt efterfrågar information om antal 

elever på D-kursen. Avhopp och genomströmning uppges inte följas av nämnden. 

Vad gäller lärares behörighet har vi fått del av en redovisning av behörigheten för år 

2021 där det finns en obehörig lärare av de åtta lärare som undervisar i sfi. Detta ger en 

behörighet på 88 procent. Den nationella statistiken för läsåret 2020/2021 visar att det 

då var totalt 12 tjänstgörande lärare och att 8 av dessa hade lärarlegitimation och 

behörighet i minst ett ämne (66,7 procent). 

Vid intervju framkommer att verksamheten under pandemin delvis har bedrivits på 

distans. Från den 7 juli 2021 har dock verksamheten bedrivits på plats igen. För att följa 

gällande rekommendationer från Folkhälsomyndigheten har antalet elever i 

klassrummet reducerats så att varje bord rymmer en elev istället för som tidigare två 

elever. Detta har medfört att samma personal nu undervisar färre elever vilket i sin tur 

medfört en kö till sfi. En annan orsak till kön, utöver färre elever i klassrummet, är att 

genomströmningen har sjunkit beroende på att alla är hemma vid sjukdom eller symtom 

samt att det varit mycket frånvaro på grund av vård av barn. Kö finns främst till kurs 1B, 

men även till kurserna 2-3C. Den 17 februari 2022 var det totalt 17 personer som stod i 

kö för att påbörja sfi-kurs. Vid mailkonversation med biträdande rektor framkommer att 

man oftast lyckas erbjuda utbildning inom de tidsramar som skollagen stipulerar. Under 

2021 hände det dock att man inte alltid lyckades med detta på grund av lägre 

genomströmning. Rektor har informerat avdelningschef om att det finns kö i 

verksamheten. 

Bedömning 

Finns ett systematiskt kvalitetsarbete både på huvudmannanivå och enhetsnivå? Det 

ingår statistik över elevernas betyg, genomströmning m.m. om kommunen följer upp 

detta. Vi kommer även att titta på om det sker många avhopp, är låg genomströmning 

m.m. 

Nej. 

Det kvalitetsarbete som finns är svårt att få grepp om då det varken är systematiskt eller 

dokumenterat. Detta gäller både enhetsnivå och huvudmannanivå. Detta är en brist 

eftersom det innebär att skollagen inte följs. Det är dock positivt att det pågår ett 

utvecklingsarbete inom området. 

Det är en brist att det krävs manuell handpåläggning för att få fram relevant statistik för 

verksamheten. Förhoppningsvis förbättras detta med det nya verksamhetssystemet. 
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Samverkan med övrig vuxenutbildning 

Revisionsfråga 3: Finns en fungerande samverkan med övrig vuxenutbildning som 

underlättar för elevernas fortsatta utbildning? 

Iakttagelser 

Av intervju framgår att det är många studerande som, efter genomförd sfi, vill läsa 

grundläggande vuxenutbildning. Kursstarter för detta sker fyra gånger per år och brukar 

synkroniseras med avslut på sfi för att underlätta övergången. En försvårande faktor för 

de fortsatta studierna är att denna utbildning ska ske genom att den studerande har  

studiemedel och inte aktivitetsersättning/försörjningsstöd som sin försörjning under 

studierna. Detta uppges påverka motivationen för fortsatta studier på ett negativt sätt. 

Av intervjuer framkommer vidare att det finns relativt många personer med svag eller 

ingen skolbakgrund som har svårigheter att klara av sfi. Detta kan medföra att eleverna 

läser sfi under många år genom att börja och avsluta kurser ett flertal gånger. Kring 

dessa personer samverkar arbetsmarknadsenheten och vuxenutbildningen genom att 

skapa kurser som inte är “reguljära skolverkskurser” för att kunna klä på de berörda 

personerna mer språk för att klara sig bättre i samhället. Exempelvis färdighet i att 

skriva. Detta arbete beskrivs även i nämndens Årsuppföljning av ekonomi, mål och 

uppdrag 2021. 

Personer som ingår i etableringsprogrammet kan ha utbildningsplikt vilket innebär att de 

ska ha någon mer insats än ordinarie sfi om minst 15 timmar lärarledd undervisning per 

vecka. Det är arbetsförmedlingen som beslutar om eventuell utbildningsplikt. För dessa 

elever har vuxenutbildningen skapat nya kurser eftersom ordinarie grundkurser i 

exempelvis matematik och engelska är för svåra då man bedömt att detta är vad som är 

mest framgångsrikt för elevernas utveckling. Vid sakgranskning framkommer att ett fåtal 

elever har fått läsa grundläggande matematik A som en del av sin undervisningsplikt. 

Bedömning 

Finns en fungerande samverkan med övrig vuxenutbildning som underlättar för 

elevernas fortsatta utbildning? 

Ja. 

Vi bedömer att det finns en fungerande samordning med övrig vuxenutbildning för 

fortsatta studier. En större utmaning är dock att ge anpassad utbildning till de personer 

där sfi bedöms vara för svårt och där elever under längre tid kan ha påbörjat och 

avslutat sfi-undervisning många gånger.  

 

Uppföljning av sfi-verksamheten 

Revisionsfråga 4: Finns dokumenterade uppföljningar av verksamhet och ekonomi som 

innehåller analyser och förslag till åtgärder (vid budgetöverskridande eller bristande 

måluppfyllelse)? 

Iakttagelser 

Av intervjuer framkommer att uppföljning av verksamheten i huvudsak sker genom 

månadsrapporter och nämndrapporter. Månadsrapporterna är lite mer detaljerade än 
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nämndrapporterna och tas fram för alla månader förutom januari, juli, augusti och 

december.  

Vi har tagit del av månadsrapport november. Där redovisas antal elever i sfi per månad 

för de olika studievägarna, godkända elever på kurs D och antal elever med 

utbildningsplikt. Vidare beskrivs utmaningar såsom exempelvis följande för 

arbetsmarknadsenheten “Personerna i kategorin arbetslös bedöms ha en 

arbetsförmåga, men en stor del har så låg utbildning och/eller bristande kunskaper i det 

svenska språket att det försvårar möjligheterna till anställningsbarhet. Enheten är inne i 

en utvecklingsfas där man kommer att anpassa verksamheten bättre utifrån den 

målgrupp som är aktuella på ekonomiskt bistånd. Det finns till exempel behov av 

språkundervisning i andra former än den som erbjuds inom SFI på Vuxenutbildningen.” 

I nämndrapporterna, som tas fram per mars, maj, augusti och oktober, lyfts information 

på mer övergripande nivå. 

Vi har tagit del av Nämndrapport 3 - Delår 2021. I uppföljningen av målet “Flens 

kommun ger förutsättningar för att bredda och höja utbildningsnivån för vuxna” 

redovisas följande: “För målgruppen med låg utbildningsbakgrund är det långa 

utbildningsprocesser som krävs, där arbetar vi med att ge tid och anpassad pedagogik 

för att kunna se en progression i lärandet, tillsammans med mycket stöd av läraren. Det 

försvåras då vi tvingas till distansundervisning till följd av pandemin, men en positiv 

effekt av detta är att de studerande nu har möjlighet att se inspelade lektioner om och 

om igen.” 

I nämndrapporten presenteras indikatorn “elever på SFI som klarat minst två kurser, av 

nybörjare två år tidigare, andel (%)”. 

I socialnämndens Årsuppföljning av ekonomi, mål och uppdrag 2021 framgår att målet 

Flens kommun ger förutsättningar för att bredda och höja utbildningsnivån för vuxna 

bedöms som delvis uppnått. Vidare redovisas målet Flens kommun har fler med egen 

försörjning som ej uppnått. Under det senare målet redovisas att “kartläggning av 

klienterna på ekonomiskt stöd har visat att det finns ett stort antal klienter med låg 

utbildningsnivå, avsaknad av arbetslivserfarenhet och låg nivå att prata och skriva 

svenska. Kartläggningarna har hittills resulterat i utvecklandet av kompetenshöjande 

insatser på arbetsmarknadsenheten som kan möta den målgrupp som 

Arbetsförmedlingen inte arbetar med. Exempel på åtgärder som gjorts är att anställa en 

pedagog som kan ge kurser i svenska genom metoden suggestopedi. En sådan kurs 

kan anpassas mer efter individen än den traditionella SFI-undervisningen och kan leda 

till subventionerad anställning eller att man återupptar SFI-studier.  

Arbetsmarknadsenheten har även samverkat med Vuxenutbildningen kring hur man 

gemensamt kan arbeta med målgruppen för att nå progression genom att bygga på med 

olika insatser.” Vidare redovisas indikatorn “elever på SFI som klarat minst två kurser, 

av nybörjare två år tidigare, andel (%).”  

I tabell 2 nedan redovisas andelen elever som klarat minst två kurser, av nybörjare två 

år tidigare. Statistiken visar att andelen har ökat från 27% år 2017 till 44 % år 2020. 

Målet är 50% för år 2023. Genomgång av statistik visar att Flens kommun för åren 

2015-2016 hade ett resultat som motsvarar målet 2023, dvs ca 50 %.   



 
 

14 

Tabell 2: Elever på sfi som klarat minst två kurser, av nybörjare två år tidigare, andel (%), 

Flens kommun 

 utgångsläge  
2017  

information i 
delårsrapport  

(år 2019) 

information i 
årsuppföljning  

(år 2020) 

Mål Flen  
2023 

Elever på sfi som klarat minst två 
kurser, av nybörjare två år 
tidigare, andel (%)  
Källa: KOLADA 

27 38 44 50 

 

Inget av de dokument vi tagit del av nämner den kö som finns och har funnits under år 

2021 i sfi-verksamheten, redovisar om sfi-verksamheten har kunnat erbjuda utbildning 

inom föreskriven tid eller presenterar de ekonomiska konsekvenser som minskade 

undervisningsgrupperna medfört. 

Bedömning 

Finns dokumenterade uppföljningar av verksamhet och ekonomi som innehåller 

analyser och förslag till åtgärder (vid budgetöverskridande eller bristande 

måluppfyllelse)? 

Nej. 

Månadsrapporten redovisar viss information om sfi. Dock redovisas inte något om kö, 

genomströmning, om verksamheten klarar av att erbjuda utbildning inom föreskriven tid 

eller om elevernas betyg förutom för D-kurserna. Det redovisas inte heller något om de 

ekonomiska konsekvenser som minskade undervisningsgrupper medför. 

I nämndrapporten redovisas vuxenutbildningen på övergripande nivå och sfi syns inte 

mer konkret än med indikatorn som redovisats ovan. 

De uppföljningar vi tagit del av innehåller inte någon analys avseende sfi-

undervisningen.  

Socialnämndens uppföljning och styrning av sfi-verksamheten 

Revisionsfråga 5: Tar socialnämnden del av uppföljningar av verksamhet och ekonomi 

och säkerställer nämnden att aktiva åtgärder vidtas vid behov? 

Iakttagelser 

Vid genomgång av protokoll noterar vi att månadsrapporterna behandlas av 

socialnämnden som godkänner rapporten och lägger dem till handlingarna. Beslutet 

delges kommunstyrelsen och kommunens revisorer. 

På motsvarande sätt har socialnämnden under år 2021 godkänt nämndrapporterna och 

överlämnat dem till kommunstyrelsen. 

I samband med beslut om nämndrapport 3 (2021-09-29, § 71) fattade nämnden även 

beslut om att hos kommunstyrelsen äska om 48 miljoner kronor för att täcka ett 

prognostiserat underskott. Av nämndrapport 3 framgår inte om någon del av 

underskottet avsåg sfi. Av månadsrapport november framgår dock att vuxenutbildningen 

totalt har ett mindre överskott per november månad. 
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Socialnämnden har (2021-03-17-§ 17) tagit del av uppföljning av intern kontroll per 

avdelning.  

När det gäller uppdraget om att utreda förutsättningar för ett kompetenscentra föreslog 

socialförvaltningen att socialnämnden skulle ansöka om anstånd med utredningen hos 

kommunstyrelsen. Detta avslog nämnden (2021-09-29, § 72). Nämnden beslutade att 

återrapportering av utredningen skulle ske till nämnden i november 2021. 

Utredningen rapporterades till socialnämnden (2021-11-10, § 87). Nämnden beslutade 

att föreslå kommunstyrelsen att godkänna utredningen och att tillsätta ett pilotprojekt för 

etablering av ett kompetenscentra under år 2022. 

Någon ytterligare uppföljning av eller dokumenterade åtgärder för sfi har vi inte kunnat 

verifiera i nämndens protokoll. Vid intervjuer framkommer som tidigare nämnts att 

socialnämnden inte följer avhopp och genomströmning. 

Bedömning 

Tar socialnämnden del av uppföljningar av verksamhet och ekonomi och säkerställer 

nämnden att aktiva åtgärder vidtas vid behov? 

Delvis 

Nämnden tar del av såväl månadsrapporter som nämndrapporter. Av nämndens beslut 

kan inte några åtgärder, förutom beslut om att äska hos kommunstyrelsen om täckning 

av underskottet, spåras då dessa rapporter läggs till handlingarna. Vi har inte kunnat 

verifiera några andra aktiva åtgärder avseende sfi-verksamheten. Då nämnden, enligt 

vår bedömning, får sparsamt med information om sfi-verksamheten kan det finnas risk 

för att nämnden brister i att vidta aktiva åtgärder baserat på bristande kunskap och 

kännedom om verksamheten.  
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Samlad bedömning 
PwC har på uppdrag av de förtroendevalda revisorerna i Flens kommun genomfört en 

granskning av socialnämndens styrning och ledning av Svenska för invandrare (sfi). 

Granskningens syfte är att bedöma om socialnämnden säkerställt en ändamålsenlig 

styrning och ledning av sfi-utbildningen och dess samverkan med övriga 

vuxenutbildningen. 

Utifrån genomförd granskning är vår samlade bedömning att socialnämnden ej 

säkerställt en ändamålsenlig styrning och ledning av sfi-utbildningen och dess 

samverkan med övriga vuxenutbildningen. 

Rekommendationer 
Utifrån genomförd granskning rekommenderar vi socialnämnden att: 

● som huvudman för sfi-utbildningen, säkerställa att ett systematiskt kvalitetsarbete 

implementeras  

● säkerställa att det finns tillförlitlig statistik på olika nivåer för att kunna göra analyser 

av orsaker och samband 

● mer löpande och systematiskt följa upp verksamheten och dess utveckling för att 

kunna vidta adekvata åtgärder och säkerställa en undervisning av god kvalitet. 
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Sammanfattande bedömningar utifrån revisionsfrågor 
 

Revisionsfråga Bedömning  

1. Finns tydliga mål för sfi-
verksamheten? 
 

Delvis 
I kommunfullmäktiges styrning 
finns allmänna mål om att höja 
utbildningsnivån och öka 
andelen med egen försörjning. 
Vidare finns indikatorn andelen 
nybörjarelever på sfi som 
klarat minst två kurser inom 
två år. I nämndens styrning 
återfinns samma mål men 
indikatorn som rör sfi saknas.  
I förvaltningens egen plan har 
vi identifierat några 
fokusområden/uppdrag som 
har en tydlig koppling till sfi. 
Några kommunala mål 
avseende andel avhopp, andel 
elever med godkända betyg, 
genomströmningstider eller 
dylikt har inte identifierats i 
nämndens styrning. 
Vi noterar även att det i stort 
saknas styrande dokument 
som stöd för antagning med 
mera till sfi-undervisning. 

 

2. Finns ett systematiskt 
kvalitetsarbete både på 
huvudmanna och 
enhetsnivå? 
 

Nej 
Det kvalitetsarbete som finns 
är svårt att få grepp om då det 
varken är systematiskt eller 
dokumenterat. Detta gäller 
både enhetsnivå och 
huvudmannanivå. Detta är en 
brist eftersom det innebär att 
skollagen inte följs. Det är 
dock positivt att det pågår ett 
utvecklingsarbete inom 
området. 

 

3. Finns fungerande 
samverkan med övrig 
vuxenutbildning som 
underlättar för elevernas 
fortsatta utbildning. 
 

Ja 
Vi bedömer att det finns en 
fungerande samordning med 
övrig vuxenutbildning för 
fortsatta studier. En större 
utmaning är dock att ge 
anpassad utbildning till de 
personer där sfi bedöms vara 
för svårt och där elever under 
längre tid kan ha påbörjat och 
avslutat sfi-undervisning 
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många gånger.  

4. Finns dokumenterade 
uppföljningar av 
verksamhet och ekonomi 
som innehåller analyser 
och förslag till åtgärder (vid 
budgetöverskridande eller 
bristande måluppfyllelse)? 
 

Nej 
Månadsrapporten redovisar 
viss information om sfi. Dock 
redovisas inte något om kö, 
genomströmning, om 
verksamheten klarar av att 
erbjuda utbildning inom 
föreskriven tid eller om 
elevernas betyg förutom för D-
kurserna. Det redovisas inte 
heller något om de 
ekonomiska konsekvenser 
som minskade 
undervisningsgrupper medför. 
De uppföljningar vi tagit del av 
innehåller inte någon analys 
avseende sfi-undervisningen.  

 

5. Tar socialnämnden del 
av uppföljningar av 
verksamhet och ekonomi 
och säkerställer nämnden 
att aktiva åtgärder vidtas 
vid behov? 
 

Delvis 
Nämnden tar del av såväl 
månadsrapporter som nämnd- 
rapporter. Av nämndens beslut 
kan inte några åtgärder, 
förutom beslut om att äska hos 
kommunstyrelsen om täckning 
av underskottet, spåras då 
dessa rapporter läggs till 
handlingarna. Vi har inte 
kunnat verifiera några aktiva 
åtgärder avseende sfi- 
verksamheten. Då nämnden, 
enligt vår bedömning, får 
sparsamt med information om 
sfi-verksamheten kan det 
finnas risk för att nämnden 
brister i att vidta aktiva 
åtgärder baserat på bristande 
kunskap och kännedom om 
verksamheten. 
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